
 

 

Ministeren 

 

 
Side 1/2 

6. april 2021 

 

Uddannelses- og 

Forskningsministeriet 

 

Børsgade 4 

Postboks 2135 

1015 København K 

Tel. 3392 9700 

 

www.ufm.dk 

 

CVR-nr. 1680 5408 

 

Ref.-nr.  

219143  

 

  

 

Uddannelses- og Forskningsudvalget 

Folketinget 

Christiansborg 

1240 København K 

I brev af 22. marts 2021 har udvalget efter ønske fra Uffe Elbæk (UFG) stillet mig 

følgende spørgsmål: 

Alm. del spørgsmål 138 

 

Er ministeren bekendt med, at identitetspolitikken har svækket forskningskvalite-

ten og forskningsfriheden på universiteterne? Hvis ja, bedes ministeren oplyse, 

hvordan identitetspolitikken har begrænset forskningskvaliteten og forskningsfri-

heden? 

Svar 

 

Jeg har bemærket nogle af de debatter, der omgiver visse forskningsfelter, og 

som uddannelses- og forskningsminister bliver jeg nødt til at tage det alvorligt, når 

jeg læser artikler om en tilsyneladende lidt for ensporet teoretisk tilgang inden for 

visse forskningsfelter og beretninger om erklærede politiske mål med forskningen.  

Jeg vil gerne understrege, at jeg ikke har grundlag for at tro, at der skulle være 

tale om et udbredt problem. Men det er vigtigt at være opmærksom på, om der er 

tendenser i den retning – både herhjemme og i udlandet. Vi skal kunne stole på, at 

forskningen er uvildig og uafhængig af særinteresser, og videnskabelige teorier 

skal kunne udfordres af kritiske spørgsmål. Jeg vil og skal ikke som minister gøre 

mig til dommer over for enkelte forskere eller forskningsfelter. Men det er min op-

gave og mit ansvar at sikre, at ledelserne på universiteterne står vagt om den frie 

forskning og sikrer, at alle krav til god videnskabelig praksis bliver overholdt. Det 

har jeg svært ved at se, man kan være uenig i. 

 

Jeg har således taget spørgsmålet op med universitetsledelserne og vil fortsat 

gøre det. De har understreget, at der er stort fokus på forskningsfrihed såvel som 

videnskabsetik, herunder eventuelle identitetspolitiske tendenser. Det er vigtigt for 

mig og ligeledes min klare forventning, at universitetsledelserne tager opgaven 

meget alvorligt. Også når det gælder at sikre pluralisme i vores forskningsmiljøer. 

Det er en dialog, vi vil fortsætte.  

 

Jeg henviser i øvrigt til mine svar på UFU alm. del spørgsmål 135 og 136. 
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Med venlig hilsen 

 

 

Ane Halsboe-Jørgensen 
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